
אל תסובב את הסכין

הכאב המנקר

רבי משה מעולם לא הרים את הקול בבית, אבל באותו 
רגע הוא כבר לא יכֹל יותר והצעקות יצאו מתוך גרונו 
כאילו מאליהן: "די כבר! תהיו בשקט! נמאס לי! אני 
לא מוכן לשמוע את הדיבורים האלה יותר בבית שלי!"

למשה היו עשרה בנים מוצלחים וצדיקים שהסבו 
לו הרבה מאוד נחת. אבל היה לו בן אחד, חנן, שלא 

הלך בתלם. מאז שהיה ילד 
גרם חנן לרבי משה להרבה 
מאוד עגמת נפש. קשה היה 
שלא לראות שהראש של 
הילד מונח במקום אחר 
לגמרי. אף אחד לא היה 
מופתע ביום שבו חנן עזב 
את הבית ואת כל הסממנים 
היהודיים והתחיל לחיות 

באורח חיים גויי.

מאז שבנו פרק עול, היה 
לבו של רבי משה כבד עליו 
מאוד. קשה  כבד  מאוד. 
תרבות רעה בתוך ביתו 
של אדם יותר ממלחמת 
גוג ומגוג. משה היה בוכה 
במסתרים על בנו האהוב 

והרבה להתפלל עליו. הקושי הורגש היטב גם ביום יום, 
וכל שכן בשבתות שבהן היה נזכר רבי משה בבנו ומתכווץ 
בתוך תוכו. אך בחגים, כאשר כל הילדים ישבו יחדיו 
כשתילי זיתים סביב לשולחן מפואר ושרו ודיברו דברי 
תורה ומקומו של חנן נפקד – זה כבר היה כמדקרות 

חרב בלבו של רבי משה.

רגע השבירה

אבל כל זה לא היה השיא. את שיא הכאב חש משה, 
כאשר השיחה סביב השולחן נסובה לעסוק בחנן, ואז כל 
אחד מן האחים בתורו סיפר על המעללים החדשים של 
חנן, על שמועות לא טובות נוספות, על שבירת שיאים 
של הידרדרות והתנהגות שלילית. האחים הפגינו זלזול 
מוחלט באורח החיים החדש של אחיהם, וזה לכאורה 
משה  רבי  מבורך.  דבר 
בוודאי לא היה רוצה שיראו 
חלילה.  לחיקוי  מודל  בו 
ובכל זאת כל מילה צרבה 
כווייה חדשה בלבו הפצוע, 
עד הרגע הזה שבו הכול 
"התפוצץ" והוא השתיק את 

ילדיו בחמת זעם.

לא רק הילדים היו בהלם 
מהצעקה של אביהם, גם 
נבהל,  בעצמו  רבי משה 
ספק  מהצעקה,  ספק 
שאצור  העצום  מהכאב 
בתוכו. הילדים המחונכים 
ולא  מיד  הבינו  והטובים 
שבו כמובן לדבר על חנן. 
אבל לאחר שנרגע, הרגיש 
רבי משה צורך להתנצל ולשתף את ילדיו ברגשותיו 

ואמר להם:

"בני היקרים, אני אוהב אתכם וגאה בכם. אבל גם חנן 
הוא בני. הוא בחר בדרכו ואני כואב את הבחירה הזאת 
בכל רגע ממש. אבל כאשר אתם מדברים עליו, אתם 
זורים לי מלח על הפצעים ומכאיבים לי עשרת מונים.

"אני חש כאילו חנן דקר אותי, אבל אתם מסובבים 

את הסכין שוב ושוב בתוך ליבי".

הרוח הטובה

כשאביהם יצא מהבית ישבו הילדים מבוישים וניסו 
לטכס עצה כיצד לא ישובו לצער את אביהם. רוב האחים 
חשבו שמִן הראוי שהם יחליטו כולם ביחד שמהיום 
והלאה לא מזכירים את שמו של חנן בבית כדי לא 
להסב צער לאבא. אבל הבן הגדול שהיה חכם ורגיש, 

חלק על דבריהם בנחת ואמר:

"לא זו הדרך אחיי. חנן יקר מאוד לאבינו כמו כל אחד 
מאִתנו. אבא זוכר אותו כל רגע. הצער של אבא הוא לא 
מכך שאנחנו מזכירים את השם של אחינו, הצער של 
אבא הוא מהדיבורים השליליים על חנן, אבל הוא בוודאי 
ישמח לשמוע דברים חיוביים. הבה נתחיל להתקשר לחנן 
ולומר לו שאנחנו מתגעגעים, ואולי אפילו לבקר אותו 
מידי פעם, והכי חשוב שנתפלל עליו; ומהיום בכינוסים 
המשפחתיים נדבר על כך שאנחנו מתקשרים אל אחינו 
ודורשים בשלומו ומתפללים עליו ונזכיר לפני אבא כל 
מעשה ודיבור חיובי וכל התעוררות טובה קטנה של 

אחינו היקר..."

והוא צדק בהחלט. רבי משה התמוגג מנחת מהרוח 
החדשה הזו.

משכן האחדות – קומה שנייה

בשבוע שעבר כתבנו שמטרת המשכן היא שכל עם 
ישראל יהיו מאוחדים ומלוכדים סביב עבודת ה', כל 
אחד בדרכו ובכוחותיו לפי הכלים שה' נתן לו מגדול 
ועד קטן – כדי לחנך כל יהודי שעבודת ה' אינה משהו 
אישי, אלא היא משותפת לכל עם ישראל. כל מה שכל 
יהודי פרטי עושה וכל קשר פרטי של כל יהודי עם 
הבורא הוא למען ובשם כל עם ישראל וכולנו חייבים 
להרגיש תמיד מחוברים ולחבר את תפילותינו ועבודתנו 

לכל עם ישראל.

זו אמנם המטרה הכללית של המשכן, אבל היא גם 
באה לידי ביטוי בהרבה מאוד פרטים קטנים, לדוגמה 
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למשה היו עשרה בנים 
מוצלחים וצדיקים שהסבו לו 
הרבה מאוד נחת. אבל היה 
לו בן אחד, חנן, שלא הלך 

בתלם.
קשה תרבות רעה בתוך ביתו 
של אדם יותר ממלחמת גוג 

ומגוג.

עלון "חוט של חסד" | 1 



שאלות שנשאלו בקו ההלכה
האם מותר לפתוח חבילת טישיו בשבת? והאם 
מותר להשאיר את הטישיו בחבילה לאחר שפתחתי 

או צריך להוציא את הכל?

לבני ספרד מותר לפתוח קופסת שימורים 
או חבילת טישיו ואין בזה איסור בונה 

כלל. )ילקוט יוסף )שבת חלק ב’ עמ’ תקכ”א 
הערה כ”ד(. ולאשכנזים אין לפתוח 

קופסאות שימורים או חבילת 
טישיו אלא אם כן עושה חור 
בכלי קודם לכן, או שפותח 

שבת  שמירת  השחתה.  בדרך 
כהלכתה )פרק ט’ הלכה ג’(. 

האם מותר לחתוך עוגה שמודפס 
עליה פסוקים )השאלה על יום חול 

משום בזיון כתבי הקודש(?

לכתחילה עדיף שלא לכתוב פסוק שלם על העוגה 
אלא יחסיר מילה או שתים. הרה”ג אושרי אזולאי בשם המגדל 
עוז ליעב”ץ )חלק גילות מים ברכת גבעון תעלה א(. ומכל מקום אם 

כתב פסוק מותר לחתוך את העוגה ואין לחשוש בזה 
משום בזיון לכתבי הקודש. ספר הרוקח )סי’ רצו( וכן פסק בספר 

גנזי הקודש בשם מרן הגרי”ש אלישיב זצוק”ל והגר”ח קניבסקי שמאחר 

שנעשה על דעת לאוכלו אין בו קדושה.

 אדם שהתפלל תפילת שמונה עשרה בלי 
כיפה  האם יצא ידי חובתו או שצריך לשוב 

ולהתפלל?

בשו”ת אגרות משה )חלק ד’ סימן מ’( 
ולהתפלל.  לשוב  שצריך  כתב 
אמנם מרן הרב עובדיה כתב 
שאינו צריך לשוב ולהתפלל. 
יביע אומר )חלק ו’ אורח חיים סימן ט”ו אות 

ו’( ודייק מדברי הרמב”ם שכתב 
שמונה דברים שמעכבים את התפילה 
ולא כתב דין זה שאם התפלל ללא כיסוי 

ראש, ומכאן שיצא ידי חובה. 

יש לפני פירות משבעת המינים ויש פרי שאני 
מאד אוהב, האם עלי לברך על הפרי החביב או 

שאברך על הפרי משבעת המינים?

יש בזה חלוקה, אם ברכותיהם של הפירות שוים דהיינו 
שעל שניהם צריך לברך בורא פרי העץ, בכל מקרה 

יקדים את שבעת המינים, אבל אם יש לפניו פרי של 
שבעת המינים ויש לפניו ירק שברכתו אדמה, והירק חביב 
יותר מהפרי של שבעת המינים, לדעת הספרדים גם 
במקרה זה יברך על הפרי משבעת המינים, והאשכנזים 
נוהגים בזה לברך על החביב. )שלחן ערוך סימן רי”א סעיף א’ 
ובמשנה ברורה שם סעיף קטן ט’, ועיין שער הציון שם סעיף קטן ח’ שהעיקר 

כדעת הפוסקים דבברכותיהם שוות יברך על מין שבעה(.

מי שנדרס ע”י רכב אך לא ניזוק ברוך ה’, האם 
צריך לברך הגומל? אם לא, מה כן צריך לעשות?

מי שניצול מתאונת דרכים, אינו מברך הגומל, אף 
אם היו עמו ברכב כאלה שנפצעו קשה, או ח”ו נהרגו 
באותה תאונה. אמנם אם אורך הנסיעה היה יותר מ72 
דקות  יברכו הגומל על הנסיעה, ויפטרו את נס התאונה.

)ילקוט יוסף סימן רי”ט(. ומכל מקום טוב לעשות סעודת הודיה 

ולומר “נשמת כל חי”.

הטבלתי כלי ואז גליתי שהיה עליו מדבקה, האם 
אפשר להשתמש בו או שצריך טבילה חוזרת?

הכלי  על  המדבקה  את  להשאיר  כוונתך  זו  אם 
ולהשתמש בו כך, אין המדבקה חוצצת ונחשבת כחלק 

מן הכלי.

ואם רצונך להוריד את המדבקה, עליך לחזור ולהטביל 
את הכלי בלי ברכה

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

פנינים חסידות ברסלב מוסר הפרשה
חידושים לפרשת שבוע

"מחשבה טובה הקב"ה מצרפה למעשה"  
בתורה הקדושה מצאנו שני ציווים מיוחדים הקשורים 
ישירות למשה רבינו, והם הראשון בפרשתינו נצטווה 
משה: "וְיִקְחוּ אֵלֶיךָ שֶׁמֶן זַיִת זָךְ כָּתִית לַמָּאוֹר". ועוד 
נצטווה )במדבר יט –ב( "וְיִקְחוּ אֵלֶיךָ פָרָה אֲדֻמָּה תְּמִימָה" 

שזה ענין הטהרה.

ומשני עניינים אלו ישנו מסר ולימוד גדול וחשוב, כי 
השמן מרמז על הדעת כידוע שהרי המנורה הייתה 
בדרום ואמרו חכמינו "הרוצה להחכים ידרים" ועוד 
שהרי המוח הוא כמו שמן לכל האיברים, נמצא שהשמן 
הוא בחינת דעת. ועל זה באה התורה ומבקשת מעם 
ישראל להביא את השמן אל משה היינו שהדעת היא 
אצל משה רבינו ובלעדיו אין הדעת מתוקנת ושלמה, 
שהרי אמרו חז"ל "דעת קנית מה חסרת", וגם מי שיש 
לו כבר דעת בתורה וכו' עליו לדעת כי אין זו דעת 
שלימה כי דעת שעליה אמרו "דעת קנית מה חסרת" 
היא דעת של ענוה כי אדם יכול להיות בעל ידע עצום 
בתורה וגדול בפילפול וסברא ועם כל זאת להיות בעל 
גאוה גדול יותר ממי שאינו בעל השגה גבוהה בתורה 
וזאת משום שהוא כבר מרגיש וחושב שהוא כבר למדן 
ובעל סברות וכו' ואם כן מה הדעת שהוא קנה מתורה 
זו? אלא כל לימוד התורה היא רק באה לתת לאדם 
ענווה שידע שהוא לומד את תורת ה', והיא ניתנה לו 
במתנת חינם, ואת הדעת הזאת של הענווה האדם יכול 

לזכות לטעום ולהכיר באמת רק על ידי הצדיק האמת 
שגילה את סוד התפילה וההתבודדות ששם האדם חייב 
לבדוק עם עצמו היכן הוא אוחז בעבודת ה'. וכל לב יודע 
מרת נפשו, ומתוך זה האדם מיד פונה להקב"ה בתחינה 
ומבקש שיושיע אותו מכל מיני הרהורי גאווה וכדומה.
ולכן התורה מבקשת שאכן ישנו משכן ואכן כל אחד 
מביא את מה שמביא, אבל אחרי הכל את הדעת שהיא 
העיקר שבמשכן שהרי בלי דעת האדם לא נחשב, ואת 
זה מביאים לצדיק היינו שיקשר את עצמו לצדיק ויבקש 
ממנו לזכות לדעת האמת, כי אנחנו חייבים לעשות את 
המעט שלנו בבחינת "ויקחו אליך" אבל הפנימיות של 
הענין נמצאת אצל משה רבינו והוא מאיר את דעת 
הקדושה לפי הכלים שמביאים לו, ולכן כתוב "ויקחו" 
ולא ויביאו ללמדך שכל דעת שיש לאדם היא באה 
מכוחו של הצדיק, ולכן אנו רק בבחינת לוקחים משלו 
כי האדם בלי הצדיק ועצותיו לא יכול לזכות לדעת 
דקדושה באמת שהיא הענווה בתכלית ולדעת שהכל 
ממנו יתברך והכל לטובה. והענין השני הוא ענין הבאת 
הפרה אדומה לצדיק בבחינת מה שנאמר "ויקחו אליך 
פרה אדומה" ללמדך שכל הטהרה של האדם תלויה 
בהתקרבות שלו לצדיק ושני ענינים אלו אחד הם, כי 
הדעת והענווה היא הטהרה של האדם, וזה נמצא אצל 
משה שהוא מדריך אותו בעבודת ה' ומלמד אותו מה 
עיקר ומה טפל ומהם העצות שעל ידם ניתן לזכות 

לכל המעלות הנ"ל, ועוד אדם זה שיש בו דעת אזי 
גם אם לא זכה לבחינת נעשה בשלימות אבל מכיון 
שאצלו הנשמע היינו המחשבה הטובה על ה' בכל מה 
שנעשה עמו היא באמונה אזי גם נבצר ממנו לעיתים 
לעמול ולשקוד על דלתי התורה הקב"ה מצרף לו 
ומחשיב לו כאילו עשה שהרי הכול הולך אחרי הרצון. 
נמצא שהעיקר זה הדעת של הצדיק שהיא מביאה את 

האדם לטהרת הלב.

סִפְּרוּ לְמוֹהַרְנַ"תְּ שֶׁרַבִּי גְּדַלְיָה וֶולְוֶול לוֹמֵד שֻׁלְחָן 
עָרוּךְ עִם הַמָּגִינִים וְחוֹזֵר עֲלֵיהֶם הַרְבֵּה כְּדֵי לָדַעַת 
אוֹתָם בְּעַל-פֶּה, אַחַר כַּךְ כְּשֶׁרָאָהוּ מוֹהַרְנַ"תְּ אָמַר לוֹ 
"לְמַד גַּם אֶת הַלִּקּוּטֵי מוֹהֲרַ"ן עַד שֶׁתֵּדַע אוֹתוֹ בְּעַל-
פֶּה, כִּי כְּשֶׁתָּנוּחַ בַּקֶּבֶר וְתַרְגִּישׁ הַתּוֹלַעַת שֶׁבָּאֵיבָר 
וְהָעֶצֶם הַזֶּה מוּטְבַּע הַלִּקּוּטֵי מוֹהֲרַ"ן הִיא לֹא תִּקְרַב 

אֵלֶיךָ" )שיש"ק ב–תקעב(.

כְּשֶׁבִּקֵּר מוֹהַרְנַ"תְּ בִּצְפַת בִּשְׁנַת תקפ"ג, וְנִפְגַּשׁ 
שָׁם עִם הָרַב, שָׁטַח הָרַב לִפְנֵי מוֹהַרְנַ"תְּ אֶת מַר 
לִבּוֹ, הֱיוֹת שֶׁעָשָֹה פַּעַם נֶדֶר לְסַיֵּם בְּכָל יוֹם אֶת כָּל 
סֵפֶר הַתְּהִלִּים וְעַתָּה בְּזִקְנוּתוֹ קָשֶׁה עָלָיו לְקַיֵּם אֶת 
נִדְרוֹ, וּבְכֵן שׁוֹאֵל הוּא אֶת מוֹהַרְנַ"תְּ מַה לַּעֲשוֹתֹ, עָנָה 
לוֹ מוֹהַרְנַ"תְּ שֶׁמֵּעַתָּה יֹאמַר אֶת הָעֲשָֹרָה מִזְמוֹרִים 
=תִּיקוּן הַכְּלָלִי, הַכָּלוּל מֵעֲשָֹרָה מִינֵי נְגִינָה שֶׁבָּהֶם 
נֶאֱמַר סֵפֶר הַתְּהִלִּים )כמובא פְּסָחִים קיז.(  בְּכָל 

יוֹם. )שם ב–תקפא(
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"וציוונו לקדש שמו ברבים"

בבתיהם  הסתגרו  הורודנא  יהודי 
בחשש, שמא לאחר הוצאת גזר 

הדין אל הפועל יתפזרו הגויים 
חמומי המוח בעיר ויעשו 
ודווקא אז  בהם שפטים. 
חומק הגאון רבי אלכסנדר 

זיסקינד מבית הכנסת החוצה. 

"הצילו! הצילו!"

ר' אליעזר שמע את הצעקות ונחרד. הוא עצר את 
עגלתו והביט סביב לראות מי זועק לעזרה. מצד ימין 
ראה בור פתוח והבין שמתוכו בוקעות הקריאות לעזרה. 

רץ ר' אליעזר לשפת הבור וראה גויה צעירה שנתקלה 
בבור הפתוח ונפלה לתוכו. מיד לאחר שנפלה הגויה, 
החלו קירות הבור מזרזפים חול בקילוח איטי אבל 
קבוע אל תוך הבור. ברור היה שאם לא יוציאו אותה 
משם בעוד דקות ספורות - היא תיחנק למוות ותיקבר 

בעודה בחיים. 

ר' אליעזר החל לסייע לה לעלות מתוך הבור, אולם 
ניסיונותיה של הגויה לטפס על קירות הבור גרמו להאצה 

בחול שנשפך לתוך הבור והיא נחנקה ומתה בתוכו. 

היה זה ימים ספורים לפני חג הפסח שנת תק"ן. חבורת 
גויים שעברה במקום ראתה יהודי עומד מעל בור ובתוכו 
גויה מתה, והסיקו את המסקנה ה"מתבקשת" מהימים 
הללו בלוח השנה: היהודי הרג את הגויה לצורך עירוב 

דמה במצות של היהודים... 

בו במקום נמסר ר' אליעזר לידי השלטונות ואלו כלאו 
אותו עד לבירור גזר דינו. השופטים ערכו משפט ראווה 
ולאחר 'הצגה' של משפט צדק חרצו את דינו למיתה. 

אבל ברירה אחת הותירו לר' אליעזר: 

אם יואיל להמיר את דתו ולהתנצר - יישאר בחיים. 

יהודי קהילת הורודנא ששמעו על גזר הדין השתדלו 
להמתיק אותו ולפדות אותו ממוות לחיים. אך מאמציהם 
עלו בתוהו. הכמרים סירבו לוותר על הטרף השמן 
שהזדמן לידיהם בהיסח הדעת, להציע ליהודי להמיר 
את דתו או להישרף חיים - ולא הותירו שום אפשרות 

למשא ומתן. 

הגאון הקדוש רבי אלכסנדר זיסקינד, בעל 'יסוד ושורש 
העבודה' )יום פטירתו יח באדר(, השיג רישיון מיוחד 

ר  ק ב ל
ת  ר א י ס א ה

בבית היהודי, ר'  אליעזר, 
עודד אותו וחיזק את האסורים. שם 

רוחו לבל ייכשל חלילה וימיר את דתו, אלא ימסור את 
נפשו בגאון ובשמחה על קידוש השם ויזכה למדרגות 

הנשגבות השמורות למקדשי שמו יתברך ברבים. 

בנוסף לימד בעל 'יסוד ושורש העבודה' את הנידון 
למוות את הברכה המיוחדת שיש לברך בעת גדולה 
שכזו: ברכת קידוש השם. בנוסף לדיני הברכה, לימד 

אותו רבי אלכסנדר כוונות שיכוון בעת הברכה. 

פסק הדין נקבע ליום השני של חג השבועות שנת 
תק"ן. יהודי הורודנא הסתגרו בבתיהם בחשש, שמא 
לאחר הוצאת גזר הדין אל הפועל יתפזרו הגויים חמומי 

המוח בעיר ויעשו בהם שפטים. 

בעיצומו של חג השבועות, בעת תפילת מוסף, חמק 
הגאון רבי אלכסנדר זיסקינד מבית הכנסת החוצה. הוא 
עמד מרחוק - תוך סכנת נפשות נוראה שמא יבחין בו 
אחד מגויי האזור ויעשה בו שפטים - וחיכה לשמוע 
את הברכה המיוחדת מפי ר' אליעזר שעומד למסור 

נפש על קידוש השם. 

בהגיע האות הובל ר' אליעזר אל המדורה הגדולה, 
ובקולי קולות זעק את הברכה הנדירה: "ברוך אתה 
השם אלוקינו מלך העולם אשר קידשנו במצוותיו וציוונו 

לקדש שמו ברבים" - - - 

מרחוק עמד בעל 'יסוד ושורש העבודה' ולחש בכל 
כוונת לבו: 'אמן'!

מוכן היה ה'יסוד ושורש העבודה' להכניס את עצמו 
בסכנת נפשות עצומה ובלבד שיזכה לענות 'אמן' אחר 

ברכתו של ר' אליעזר ב"ר שלמה הי"ד.

בכך ששמות בני ישראל חקוקים על אבנים יקרות על 
לבו של הכהן הגדול, ועל אבני השוהם שעל כתפיו.

אבל ישנו ביטוי נוסף שהוא לוקח את כל הסיפור 
הזה צעד אחד קדימה: אחד עשר סממני הקטורת 
שביניהם ישנו מרכיב חשוב ומאוד משמעותי שהוא 

החלבנה.

במשכן הקטירו קטורת בבוקר ובערב על מזבח 
הזהב שבהיכל ששימש אך ורק לצורך זה, והריח 
הטוב והמדהים של הקטורת התפשט למרחקים 
עצומים. אבל בניגוד לכל סממני הקטורת שיש להם 
ריח טוב – החלבנה ריחה רע. למה לערב ריח רע 
בתערובת של בשמים? כדי ללמד שלמרות שבעם 
ישראל יש רשעים שמעשיהם אינם נאים, חייבים 
לשמור איתם על קשר )קטורת היא מלשון קשר 

בארמית( ולקשר אותם בכל כוחנו בעבודת ה'.

כולנו בני איש אחד נחנו

וזו עליית מדרגה. כי היה ניתן לחשוב בטעות 
שאמנם המשכן מעיד על אחדות ישראל, אבל אולי 
הכוונה דווקא לאחדות עם יהודים כשרים מהפשוטים 
ועד לרמי המעלה, אבל לא על אחדות עם רשעים 
וחוטאים. אולי אותם אין צורך לאהוב חלילה ואין צורך 
להיות מחוברים איתם. באה הקטורת ומלמדת: לא 
ולא! חיבור עִם עַם ישראל פירושו חיבור עם כל יהודי 
ויהודי, גם רשעים וחוטאים, כי גם הרשעים והחוטאים 
הם בנים של ה' שה' אוהב אותם ומתגעגע אליהם.

מובן מאליו שאין הכוונה להזדהות עם מעשים רעים, 
חס ושלום. אבל כמו במשל של רבי משה, ה' כן רוצה 
שנרגיש שהם אחים שלנו ושניתן להם את הכבוד 
ואת היחס האוהב והמקרב ונראה בהם אחים שלנו 
ונחפש את הטוב שבהם ואת היופי שבהם, ובוודאי 
שלא נחפש את הרע שבהם ולא נדבר נגדם, כי כל 
דיבור רע על כל יהודי באשר הוא מצער מאוד את 
אבינו שבשמיים ומכאיב לו כביכול אפילו יותר מעצם 

המעשים הרעים.

סגולות אינסופיות

וכאשר כולנו מחוברים יחד כאיש אחד ולא מפרידים 
את עצמנו משום יהודי – אז נעשית מכולנו יחד נחת 
רוח גדולה מאוד לה' יתברך, כי הקטורת היא אחת 
העבודות הקדושות והגבוהות ביותר ויש בה אינסוף 
סגולות. ולכן ביום הקדוש ביותר בשנה הכהן הגדול 
מקטיר קטורת בקודש הקודשים וכל הכפרה של כל 
עם ישראל נעשית במעטֶה ענן הקטורת "כי בענן 
אראה על הכפורת" ויש בה סודות גדולים ונשגבים 

וסגולות מדהימות לישועות ולעצירת מגפות.

כי באמת אחדות ישראל ואהבת ישראל עם כל 
יהודי, אפילו אם אלה שמונחים בשאול תחתיות 
מבחינה רוחנית – היא היסוד של כל עבודת ה', היא 
הדרך היחידה להגיע לכל המעלות, היא שורש כל 
גילוי השכינה בעולם, היא שורש כל כפרת העוונות, 
היא שורש כל קבלת התפילות, והיא שורש כל 
הישועות וביטול כל הדינים והיא הסגולה הגדולה 

מכל הסגולות.
בברכת שבת שלום ומבורך

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת
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הרה"ק ר' אברהם בורנשטיין מסוכטשוב זי"ע, נולד בשנת 
תקצ"ט לאביו הגאון ר' זאב נחום מביאלא בעמח"ס "אגודת 
אזוב". היה  עילוי נפלא בעל מוח חריף מאד, דבר שאינו 

בנמצא כלל.

הרבי מקוצק אמר עליו "ששכלו הוא שכל התורה ממש" 
ועוד אמר עליו "שהוא יחיד בעולם שהיה יודע כמה עמקות 
ופנימיות גנוזין בכל דבר שמחדשים בתורה". הרבי מקוצק 

עצמו לקחו לחתן עבור בתו. היה אב"ד של כמה עיירות 
ובשנת תרמ"ג נתמנה לכהן כרב בעיר סוכטשוב. 

אלפי חסידים נהרו אליו ומכל אפסי הארץ 
הריצו אליו שאלות חמורות. לשמעו ולזכרו 
היו רועדים וחלים והוא היה החרש והמסגר 
הפוסק הגדול בדורו, וכיון שפתח את פיו 

נעשו הכל חרשים, וכיון שסגר לא היה מי 
שיפתח פיו לענות אחרי דברי קדשו. אביו בעל 

ה"אגודת אזוב" קרא פעם מכתב מבנו האבני נזר 
והתפעל מאד מאד מהחידוש שקרא והלך בחדר הלוך 
ושוב מרוב התרגשות, ושמעו מפיו איך שאמר בזו הלשון 
"מה חידוש הוא זה על איש כמוהו שהיה אומר הברכה על 

החלב שינק משדי אמו".

כשהתחיל לדבר נראו  בו נוראות נפלאות ממהירות ובהירות 
שכלו כמראה הבזק, עד שהיו יכולים ללמוד עימו כל העניינים 
העמוקים, ולא היה דבר שקשה היה לו להבין, ואת הכל היה 
תופס בשכלו הנורא להבין דבר מתוך דבר, אף שעדיין לא 
ידע מאומה מלימוד עצמו. וכשהיה בן שלוש בלבד היה נכנס 

לשיעור של אביו שהיה מלמד בחורים גדולים.

"פעם אמר האבני נזר העולם חושבים שאפשר לפעול 

ישועות רק על פי נסתר ואני אומר שהכל אפשר גם על 
פי נגלה". כשהגיע אליו פעם בעל חלקת יואב זי"ע אמר לו 
שהגיע הזמן לקבל פתקאות )היינו שינהג באדמורות( ענה 
לו החלקת יואב איך אני יכול להיות רבי? אם יבא אלי אחד 
שצריך להיוושע בזרע של קיימא מה אני יעשה? אמר לו 
הרבי שיש נימוקי יוסף בשור שנגח את הפרה, ובזה הנימוקי 

יוסף יכולים להושיע יהודי.

מרגלא בפומיה של הגה"ח ר' שלמה קאליש ז"ל 
בשם האבני נזר: "כשאדם יושב ללמוד הרי לפני 
שהספיק ללמוד שלוש וארבע שעות , עדיין לא 
נפתחו אצלו צינורות המוח. ורק לאחר מכן 
נפתחים שערי ההבנה. נמצא מי שלומד 
שלוש ארבע שעות ומפסיק ממשנתו, נמשל 
לאדם הדופק בדלת זמן רב, וכשסו"ס פותחים 
לו כבר חמק ואיננו" עוד היה שגור בפיו בשמו: 
"שאדם שאינו לומד טור עם ב"י בעיון אינו יודע מה 

מתוק הטעם בתורה הקדושה". 

מספריו-  שו"ת אבני נזר-בהלכה. אגלי טל-באור ט"ל 
מלאכות. בחמש השנים האחרונות לחייו התגבר עליו חולי 
הריאות ולא היה מסוגל יותר להגיד שיעורים בפני התלמידים 
בשנת עת"ר התגברה מאד מחלתו ובבוקרו של יומו האחרון 
באמצע תפילת שמונה עשרה כשהיגיע לברכת מקבץ נדחי 
עמו ישראל, רמז שיחלצו מעליו את התפילין, ואז החלה 
הגסיסה, והיה חופף עליו הוד של קדושה בשעת גסיסתו, 
ודעתו צלולה עליו, ובעוד שפתותיו דובבות מקבץ נדחי עמו 
ישראל הוציא את נשמתו בנשיקה, ותעל נשמתו בסערה 

השמימה בי"א א' אדר לשנת עת"ר, זיע"א.

לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

הרה"ק ר' אברהם 
בורנשטיין מסוכטשוב 
זיע"א "האבני נזר"
י"א אדר א

מרפא לנפש
מאת הרב שלום ארוש שליט"א

החיים הטובים בהישג ידך!

התבודדות העיקרית היא ההתבודדות של חשבון נפש, וידוי 
דברים ומשפט. התבודדות זו היא היסוד החשוב ביותר בכל 
היהדות, כמו שנבאר, וכל מי שזוכה לה וגם זוכה להוסיף עוד 
חצי שעה או שעה שלמה, להתפלל על נושא אחד, הוא בוודאי 
יתעלה ויתעלה בלי סוף. כי יש לו שלמות גדולה בעבודתו: 
הן חצי שעה או שעה של תפילה על נושא אחד, והן השעה 
היסודית כל כך של חשבון נפש, שהיא מושלמת ולא חצויה. 

צריכים לדעת, שבשמיים ישנם 24 בתי דינים, ובכל שעה 
משעות היממה האדם נשפט בבית דין לפי המעשים שלו. אם 
מעשיו טובים דנים אותו לזכות, ולכן שורה עליו שמחה, והוא 
רואה ברכה ורווחה. ואם מעשיו אינם טובים, דנים אותו לחובה, 
ולכן הוא מרגיש עצבות וכבדות, ייסורים ומניעות. כמו שנאמר 

)מסכת עדויות(: “מעשיך יקרבוך ומעשיך ירחקוך”.

ואף על פי שעיקר המשפט של האדם הוא בראש השנה, 
אין זה אלא על עיקר הדין אם יחיה או ימות, וכן ממה יתפרנס 
וכמה, ועוד עניינים כלליים כיוצא בזה. אבל איך יעבור עליו כל 
יום ושעה, אם בטובה אם לאו, זה תלוי בפסק הדין שבמשפט 

שעובר באותו יום ואותה שעה, והכל לפי מעשיו.

עניין זה נתן להבין על פי המעשה הבא: הבעל שם טוב פגש 
יהודי זקן שהיה שואב מים לפרנסתו. כששאל הבעל שם טוב 
לשלומו, ענה לו אותו זקן בשמחה שהכול אצלו מצוין, והוא רק 

מודה לה’ שנתן לו כוח להתפרנס בכבוד. והנה בפעם הבאה 
שפגש אותו הבעל שם טוב, היו פניו של שואב המים הזקן 
נפולות, וכאשר שאלו לשלומו הוא החל לבכות ולהתאונן על 
מר גורלו שנאלץ לבלות את ימי זקנותו בעבודה קשה שכזאת. 
התפלא הבעל שם טוב על שינוי זה מקצה לקצה שחל במצב 
רוחו של הזקן, התבונן בעניין ואחר כך אמר: “עכשיו תורצה לי 
קושיה במסכת “ראש השנה”. המשנה אומרת שאדם נשפט 
בראש השנה, והגמרא אומרת שהאדם נשפט בכל יום ובכל 
שעה, וקשה: אם שופטים את האדם בראש השנה, ולמעשה אז 
קובעים מה יהיה איתו בכל יום ויום מימות השנה, בשביל מה 
אם כן צריכים לשפוט אותו שוב מחדש, בכל יום ובכל שעה? 

הבעל שם טוב הסביר שלפי ההבדל במצב רוחו של אותו 
יהודי משעה זו לשעה אחרת הכול מתורץ. אומנם בראש השנה 
שופטים את האדם במה יעבוד וכמה ירוויח וכדומה, אבל איך 
הוא יקבל את זה, בנחת או בצער, זה נקבע כל יום ובכל שעה, 
לפי המעשים שלו באותו זמן. לכן, אותו זקן, אומנם שפטו אותו 
בראש השנה, שיהיה שואב מים. אך איך יקבל את היותו שואב 
מים, בשמחה ובאהבה או לחילופין - במרירות, זה כבר נקבע 
בכל יום ובכל שעה, על פי המשפט של אותו היום והשעה. 
בשעה שיוצא זכאי בבית דין של מעלה, נותנים לו משמיים 
שמחה וברכה, והוא מרגיש שחייו טובים ומאושרים. ובשעה 
אחרת, כאשר הוא נמצא חייב בדין, פוסקים לו משמיים שיהיו 

לו ייסורים, ולכן הוא מרגיש קושי ומרירות. 

התבודדות
ומעלת התפילה

הספר של
הרב שלום ארוש

 052-2240696
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היראה כפי ההכנה
רבי משה גלאנטי זצוק"ל, שהיה איש צדיק בתכלית וחכם בכל 
שבע החכמות, שמע שישנו שייח' ישמעאלי שגם הוא חכם בכל שבע 
החכמות, והוא גם יודע לומר לכל חולה שפונה אם יחיה או ימות. 

תמה רבי משה מאוד על הדבר: הייתכן כי הגוי קדוש יותר ממני?!

ביקש רבי משה מפרנס העיר לומר לשייח' שרב היהודים שמע 
את שמעו הטוב ורצונו להיפגש עמו ולהקביל את פניו. אמר השייח' 
לשליח הרב: 'גם אני שמעתי את שמע הרב שלכם כי איש חכם הוא 
וחפץ אני לראותו'. כאשר נפגשו חכם היהודים והשייח' פתח הרב 
את פיו והפליא את השייח' בחכמתו, עד שגמר השייח' בדעתו כי 
אין חכם כמוהו ונקשר עִמו באהבה רבה. לאור הערצתו העמוקה 
ביקש השייח' מהרב ללמדו עניין מסוים בחכמה שהיה חסר לו. ניצל 
הרב גלאנטי את ההזדמנות וענה: 'זאת אלמדך תמורת החכמה של 
תפילתך על חולים'. השיב השייח' לרב כי לא יוכל לגלות חכמה זאת, 

שכן מושבע ועומד הוא מאבותיו לשומרה בסוד.

לאחר דין ודברים שכנעו הרב בחכמתו הרבה, והשייח' נאות ללמדו, 
אך ביקש מהרב להתכונן, וכך אמר לרב: 'לך לביתך והכן עצמך 
לקבל תענית לשני ימים רצופים, והיזהר לא לאכול בשר ויין. אחרי 
הסעודה תטבול במקווה, וכך עשה בוקר וערב, ותלבש לבן ותפשפש 
במעשיך'. בלב נלהב התכונן הרב כאשר צֻווה ובתום ימי התענית 
התייצב בבית השייח'. השייח' הוביל את הרב אל חדר מיוחד שממנו 
יצאו אל פרדס יפה. טבלו שניהם שוב והתקדמו אל מבנה מהודר. 
לפני שנכנסו הורה השייח' לרב להיכנס אל המבנה במורא. בתוך 
המבנה היה היכל קטן נאה בתכלית היופי ומכוסה פרוכת יקרה. 

השייח' השתחווה שבע פעמים והורה לרב לעשות כן. חרד הרב 
שמא ע"ז בהיכל והסיט הפרוכת ושם נגלה לעניו שם הוי"ה באותיות 
גדולות. שמח הרב שלא נכשל השתחווה ויצא. שאל הרב: 'הסבר לי 
את מעשיך מה מתגלה לך פה?' ענה לו השייח': ' בכל פעם שחולה 
מבקש אותי להתפלל אני מקיים זאת ההכנה ומתפלל לפני ההיכל, 

אם אותיות שם ה' זורחות יודע אני כי חולה זה עתיד לחיות'.

הרב חזר לביתו, והוריד כנחל דמעה על המורא הגדול שהנוכרי 
ירא משם שמיים ומן הכבוד הגדול שמכבד את ה'. ואם כך מתנהג 

הגוי, על אחת כמה וכמה שאנו כיהודים צריכים לנהוג כן.

בפרשת השבוע מתארת התורה את ההכנה הגדולה ואת הדקדוק 
בלבוש הכוהנים לעבודת בית המקדש. "ואתה תדבר אל כל חכמי 
לב אשר מילאתיו רוח חכמה ועשו את בגדי אהרון..." ובפרט בבגדי 
הכהן הגדול שרק בהם נשאלים באורים ותומים לדעת את דבר ה' 
על פי האור שבאותיות כמו שכתוב: "ונתתה אל חושן המשפט את 
האורים ואת התומים" מפרש רש"י: 'שם המפורש שהיה נותנו בתוך 
כפלי החושן'. החושן היה על לב הכהן, וכשפנו אל הכהן בשאלה היו 

אותיות החושן מאירות ע"י שהיה מכוון בשם המפורש.

אבל גם כל יהודי פשוט הוא כדוגמת הכהן הגדול, וגם הוא עומד 
לפני ה' וחייב לקיים את ההלכה הראשונה שהיא "שויתי ה' לנגדי 
תמיד", ומזכיר שם שמים עשרות פעמים ביום. ועלינו לקחת מוסר 
לעצמנו להשתמש במחשבה בציור הלב והתבוננות כדי לכבד ולירא 

משמו הגדול של מלך מלכי המלכים.

ביננו
מבחוץ להשיב אל הלב

הרב דוד נאור
מהמרצים הבכירים
של "חוט של חסד"
052-7631208
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רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

תודה
ילדון חידודון

al5308000@gmail.com | 02-5812252

איך קשור חודש טבת לפרשתינו?

תשובה לפרשת יתרו:

במשוך היובל המה יעלו בהר מפרש רש"י )יט, יג( היובל- שופר, 
ושופר של אילו של יצחק היה.

זוכה: שלום ארוש, ירושלים 

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכה פרשת יתרו: אברהם ועזרא זעפראני, ביתר עילית

דרך של תודה

סיפור הנס שלנו בזכות התודה התרחש 
בחופש הגדול התשפ"א, יצאנו לטיול בתל אביב 
ובלילה, לאחר הטיול המתנו כל המשפחה 

לאוטובוס שיוביל אותנו לתחנת הרכבת 
לכיוון ביתנו.

בשביל שתבינו אני חייב להקדים 
שאנו תושבי ביתר עילית ולא 
הייתה לנו משם תחבורה ישירה 
לקחת  נאלצנו  לכן  לביתנו, 

אוטובוס לתחנת הרכבת מתל- 
לקחת  ומירושלים  לירושלים  אביב 

אוטובוס המוביל לביתר עילית. המתנו 
והקו הרצוי הגיע לתחנה, אך משום מה לא 

עצר לנו והמשיך בנסיעה.

התחלנו להילחץ, מה נעשה הרי הרכבת 
אמורה לצאת לדרך.

כמעט שנפלנו לייאוש ואז אבי עצר את כולנו 
ואמר- ילדים, אתם זוכרים מה עושים במצב כמו 
שאנו נמצאים בו כעת?כן, הבנו למה הוא התכוון 
ופתחנו במזמור לתודה ובהודאה על כך שנהנינו 
בטיול וכן על עניין האוטובוס שלא עצר בתחנה. 

כשסיימנו לומר את המזמור לתודה והתודה לה' 
הגיע מספר קו אחר שלא ידענו מה מסלולו 
ולאחר ברור קצר התברר שהקו הזה הוא נוסע 
ישירות לבני ברק והוא עוצר בתחנה שהיא גם 
לאוטובוסים של ביתר. לשמחתנו הרבה יצא 
לנו משהו טוב מכך שהאוטובוס הקודם לא 
עצר. הנסיעה קצרה יחסית לטלטולי 
לעבור  אמורים  שהיינו  הדרך 
לכיוון הרכבת  עם האוטובוס 
הגדולה  דשמיא  והסיעתא 

שהתגלתה בהמשך ההמתנה.

כשירדנו מהאוטובוס בתחנה בבני 
ברק, מיד הופיע האוטובוס לכיוון ביתר. 
זו הייתה התחנה הראשונה שלו כך שגם היה 
לנו מקום בריווח, לא נאלצנו להמתין לו, וגם 
הוא הוביל אותנו ישירות . בדרך, אבי הזכיר 
לנו את כל המסע שעברנו ואמר- תראו כמה 
גדול כוחו של המזמור לתודה וכמה מועילה 
התודה, איתו תמיד נלך ונראה ישועות גדולות, 
לולא  היינו יודעים על התודה מי יודע מה היה 
קורה והיינו נופלים לעצבות וכל היום החוויתי 
היה מיד נשכח... אמרנו תודה והגענו בדרך 

הטובה ביותר הביתה!
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בפתח המחצית השנייה-פרק ב' 

הורים יקרים, אנו בפרק השני של סדרה קצרה, אבל 
חשובה ביותר: "בפתח המחצית השנייה". 

בסדרה זו, נלמד בע"ה כיצד נוכל לעזור לנו ולילדינו 
"להצליח בחיים". התחלנו בסדרה זו דווקא עכשיו, 
בתחילת המחצית השנייה של שנת הלימודים, על 
מנת לנצל את המומנטום שלנו ההורים ושל הילדים, 

תוך כדי שאנו מתחילים דף חדש. הזכרנו שהכול 
אנחנו  האם  כהורים.  שלנו  בבחירה  תלוי 

רוצים להוביל את הילד לדרך חדשה 
או אנחנו רוצים להמשיך "להירדם" 
איתו ולהתעורר ביחד בסוף השנה. 
אני בטוח שכולנו רוצים לראות את 

הילד פורח, מתקדם ומצליח.

אז בבקשה...

מעשה שהיה... 

שמעתי על מישהו שהיה בחור ישיבה ולאחר משברים 
גדולים עם הוריו ומלחמות עם הרבנים בישיבות שלמד 
בהן, פרק עול, עזב את דרך התורה ונהיה ח"ו חילוני 
גמור. כמעט אין עבירה שלא עשה.  בקיצור, כולם היו 
בטוחים, שכבר אין סיכוי שאי פעם יחזור חזרה להיות 
דתי, שהרי "שנה ופרש קשה מכולם" אבל מסובב הסיבות 
דאג שיתארח בשבת בירושלים ויגיע לישיבת חוט של 
חסד. ומעשה שהיה כך היה: "בערב שבת, עברנו ליד 
הישיבה בדרך ללכת לטייל בשכונת מאה שערים, בשביל 

"להתחיל עם הדוסים"...

אבל המנגינות של "קבלת שבת" שפרצו מחוץ לקירות 
הבניין ברחוב שמואל הנביא 13, משכו את אחד החברים 
והוא הכריח את כולנו להיכנס ולשמוע את התפילות. 
"זה ברסלב, כולם פה מסטולים, יהיה שמח תסמכו 

עלי..." הוא אמר ואנחנו השתכנענו. 

נכנסנו. כל החסידים היו שרים ורוקדים, והיה ממש 
שמח. שמעתי פעם על הרב ארוש והסתקרנתי לראות 
מי זה, אז שאלתי מישהו: "תגיד, מי זה הרב?"  והוא 
הצביע לי עליו, הרב היה עומד באמצע ליד הבימה 
כאשר כל חסידיו מקיפים אותו ושרים את "לכה דודי". 

עמדתי גם אני והסתכלתי עליו, פניו קרנו מאושר 

ושמתי לב שמעולם לא ראיתי אדם יותר מאושר ממנו. 
פתאום מבטנו נפגשו, עיניו החודרות של הרב הביטו 
בי וחיוך רחב כיסה את פניו. הרגשתי שהוא שואב 
אותי לתוך השמחה שלו, התנתקתי מהסובב ונדמה לי 
שהפסקתי לשמוע את השירים, הרגשתי שהרב אוהב 
אותי וכאילו אני מכיר אותו מלפני שנים ושוב אנו נפגשים. 
מבטי הרב לא הירפו ממני וכל כמה דקות שמתי לב 
שכאילו "הוא מחפש אותי" בין הקהל וכשהוא רואה 
אותי, הוא "נרגע".  לפני תפילת ערבית כל הקהל 
ישב לשיחה של הרב, הרב דיבר מספר דקות 
וכאילו כיוון את כל השיחה עלי, הרגשתי 
שאני לא יכול ללכת ונשארתי בישיבה 

עד סוף התפילה. 

בסוף התפילה ניגשתי כמו כולם 
ללחוץ את היד של הרב ל"שבת שלום", 
כשהגיע תורי הרב הסתכל עלי, חייך ופתאום 
חיבק אותי, חיבוק אוהב כזה שלא הרגשתי 
מעולם. באותו הרגע החלטתי: אני נשאר פה! רק 
אדם כזה, עם לב כזה, יכול לתת לי את מה שהיה 
חסר לי כל החיים. כל חיי בישיבות חיפשתי להרגיש 
"שה' אוהב אותי והוא נמצא כאן לידי ויכול לעזור לי" 
הרגשתי שהרב נותן לי את האהבה של ה'. אף פעם 
לא הייתי מרוצה מעצמי, תמיד הייתי צריך לספק את 
כל הסובבים אותי, תמיד הייתי נמצא בתוך המערבולת 
המסחררת של החיים, בבית עם ההורים, בישיבה עם 
החברים. ופה אצל הרב מצאתי את מה שחיפשתי, 

מצאתי קרבת אלוקים.

שיטת הלל הזקן 

שיטת מו"ר הרב שליט"א היא שיטת הלל הזקן במסכת 
אבות: "הִלֵּל אוֹמֵר, הֱוֵי מִתַּלְמִידָיו שֶׁל אַהֲרןֹ, אוֹהֵב שָׁלוֹם 
וְרוֹדֵף שָׁלוֹם, אוֹהֵב אֶת הַבְּרִיּוֹת וּמְקָרְבָן לַתּוֹרָה". אי 
אפשר לקרב מישהו בלי לאהוב אותו. הרב אומר: כדי 
לאהוב מישהו אחר, צריך קודם לאהוב את עצמך. לכן 
מי שמתאכזר לעצמו לא יוכל לעולם לקרב מישהו, 
שהרי "ואהבת לרעך כמוך" תאהב את חברך/אשתך/

בעלך/ילדיך כפי שאתה אוהב את עצמך. 

אהבה היא נתינה, אהבה היא רחמנות. אתה רואה 
שהילד שלך מרגיז אותך, אדרבה תרחם עליו, תאהב 

אותו ותראה איך הגישה שלו תשתנה.

מה הילד רוצה מאיתנו

עלינו לדעת כי תפקידינו לספק לילד "חממה", הילד 
רוצה להרגיש בטוח, הילד רוצה שיאהבו אותו. עלינו 
ליצור לילד את "סביבת ההצלחה". סביבת הצלחה, 
זה בית רגוע. בית בלי צעקות, מריבות וויכוחים. בית 
ששורה בו שלוה, אהבה, נתינה, הערכה ופרגון הדדי. 
זה קשה, כי צריך לעבוד על המידות, זה קשה כי צריך 
להיכנע ולהשפיל את הכבוד שלנו וזה קשה כי צריך 
לוותר לבן זוג אפילו שאנחנו צודקים וזה הצד השני 
שטועה לאורך כל הדרך.  אבל מי שחכם ורוצה חיים 
טובים ויפים, ילמד לוותר העיקר שיהיה שלום בית.  
זה קשה, אבל כשרוצים ומתפללים-זה אפשרי! שוב 
הכול תלוי ברצון שלנו ובאמונה שאנחנו "יכולים לשנות" 

ואנחנו אכן יכולים.

לסיכום:

נשתמש "בשיטת הרב" נאהב את עצמינו ואת ילדינו. 
מה שעוזר לאלפי אנשים יעזור בוודאי גם לילדים שלנו. 
אבל כדי לחיות בשלום עם בן/בת הזוג ועם הילדים 
אנחנו צריכים לחיות בשלום עם עצמנו. לכן, נעבוד 
על השלב המקדים שהוא התפילה וההתבודדות, על 
הקשר עם ה' ובע"ה נרגיש שכל החיים שלנו משתנים, 
כל הגישה וכל ההסתכלות על החיים פתאום תקבל 
צורה שונה-צורה יהודית. נעבוד במקביל על שני השלבים 
המקדימים לחינוך ילדים, "שלום בית" ו"תיקון המידות".

בהצלחה!

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

שתי נשות קמצנים נפגשות, אישה א': בעלי 
בלע בטעות כדור אקמול מה לעשות? אישה 
ב': תעשי לו עכשיו כאבי ראש חבל לבזבז 

את הכדור.

העלון מוקדש לרפואת
סיגל בת רבקה

אברהם בן ג'וליה ועמרם

להקדשת העלון: 02-5308000

בדיחות הדעת
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